
گروه اقتصادی -سفر رئیس کل بانک مرکزی ایران به واشنگتن و دیدار با 
مقام های صندوق بین المللی پول، شایعه شد که هدف دریافت تسهیلات بوده 
است، در حالی که این  سفر امکان برداشت ذخیره ارزش را برای کشور فراهم 

کرد نه دریافت تسهیلات.
»محمدرضا فرزین« رئیس کل بانک مرکزی برای دیدار و گفت وگو با 

مقام های صندوق بین المللی پول به واشنگتن سفر کرد.
پس از دیــدار رئیس کل بانک مرکزی و رئیس صندوق بین المللی پول 
امکان اســتفاده از ۶.۷ میلیارد دلار حق برداشت ویژه )SDR( کشورمان نزد 

صندوق فراهم شد.
ایــن خبر بلافاصله بر نرخ ارز در بازار تاثیر گذاشــت و موجب تعدیل 
قیمت ها طی هفته گذشته شد، اما برخی رسانه ها از آن به عنوان استقراض از 
صندوق بین المللی و پذیرفتن سیاست های صندوق بین المللی پول یاد کردند.

در خصوص روشن شدن موضوع لازم است مواردی ذکر شود.
در توضیح حق برداشــت ویژه یا همــان SDR، باید گفت که صندوق 
بین المللی پول در مقاطع زمانی مختلف که اقتصاد جهانی با رکود مواجه می شود 
 SDR( بــه منظور کمک به اعضای خود اقدام به خلق نقدینگی موســوم به
Allocation( "حق برداشت ویژه" می کند تا کشورها با تکیه بر آن، نقدینگی 
مورد نیاز خود را برای برون رفت از وضعیت رکود به دســت آورند؛ بنابراین 
می تــوان گفت که SDR نوعی ذخیره ارزش اســت که صندوق بین المللی 
پول در زمان تاســیس در ازای دریافت ۲۵ درصد ارز و ۷۵ درصد پول ملی به 

کشورها داده است.
 SDR در همین راستا تا پیش از سال ۲۰۲۱ در حساب ایران ۱.۴ میلیارد
)حق برداشت ویژه( وجود داشت که در ماه های پایانی آن سال در قالب طرح 
صنــدوق برای مقابله با رکود اقتصادی ناشــی از کرونا ۳.۴ میلیارد SDR به 
 SDR موجودی قبلی اضافه شد بر این اساس هم اکنون ایران دارای ۴.۸ میلیارد

)حق برداشت ویژه( )معادل ۶.۷میلیارد دلار( است.
بر اساس این گزارش SDR تفاوت اساسی با اخذ تسهیلات از صندوق 
بین المللی پول دارد، نخست اینکه در تخصیص SDR یک کشور دارایی های 
خود را تبدیل می کند، اما دریافت تســهیلات منوط به ارائه برنامه اصلاحات 

اقتصادی از سوی متقاضی وام است.
همچنین کشور درخواست کننده تسهیلات باید هرگونه اصلاح اقتصادی 
موردنظر صندوق را انجام دهد؛ اما اس دی ار جزو دارایی های کشور است که 

هر زمان اراده کند می تواند از آن استفاده کند.

بانک مرکزی به دنبال اخذ تسهیلات از 
صندوق بین المللی است؟

معاون سازمان توسعه تجارت مطرح کرد:
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اقتصادی

گــروه اقتصادی - ســخنگوی 
ســازمان هواپیمای کشــوری درباره 
وضعیــت بلیــت  هواپیما از ســوی 
ایرلاین هایــی که لغو مجوز شــده اند، 
گفت: ایرلاین ها باید هزینه تمام آنها را 
به مردم برگردانند. جعفر یازرلو در پاسخ 
به اینکه وضعیت بلیت  هواپیما از سوی 
ایرلاین هایی که لغو مجوز شده اند، چه 
می شــود،  گفت: ایرلاین ها باید هزینه 
تمــام آنها را به مــردم برگردانند. او در 
پاسخ به اینکه وضعیت مردمی که نتوانند 
برای مسیر پروازی مورد نظر خود بلیت 
دیگری پیدا کنند، چه می شــود، گفت: 
برای انجــام نظارت های ســازمان و 
تنظیم گری هایی که ســازمان در حوزه 
سیاست های حاکمیتی دارد، بعضی از 
مشــکلات برای زمان محدودی ایجاد 
می شــود از جمله این موضوع. البته در 

این شرایط بقیه ایرلاین ها ظرفیتشان را 
افزایش خواهند داد و ما تلاشــمان این 
اســت که در این حوزه به مردم آسیب 
نخورد.سخنگوی ســازمان هواپیمای 
کشــوری ادامه داد: تــا دو هفته پیش 
متهــم بودیم که ســازمان چرا نظارت 
نمی کند؛ اما وقتی نظارت کرده و قانون 
را اعمال می کنیــم، احتمال دارد که در 
برخی مــوارد برای بعضی از ذی نفعان 
مطلوب نباشد. اگرچه تمام تلاش ما این 
است که فرآیند خدمت گزاری به مردم 
بدون مشکل انجام شود و به خصوص 
در حوزه امنیت، ایمنی تلاشــمان این 
اســت که پروازهای بدون خطر داشته 
باشیم.یازرلو خاطرنشان کرد: به دنبال 
موضوعی که بــا لغو پروازهای برخی 
از مســیرها ایجاد شد، شاید این شائبه 
پیش آید که مردم بلیت هایشــان را به 

ســختی گیر می آورند کما اینکه پیش 
از این هم وضعیت همینطور بوده؛ این 
موضوع هم صحیح اســت زیرا عرضه 
کمتر از تقاضاســت و میل به ســفر با 
هواپیما بیشتر شــده؛ اما برای یک بازه 
زمانی تا حل شــدن موضوع، ناچار به 
پذیرفتن این موضوع هستیم. بلیت ها 
معمولا برای یک دوره فصلی به فروش 
می روند؛ در حال حاضر در مسیرهایی 
که برای ایرلاین های مشخص شده لغو 
پروازی اعمال شده هزینه بلیت عودت 
می شــود؛ البته امیدواریم در روزهای 
آینده با ساماندهی اوضاع بلیت، عرضه 
و تقاضا را به نوعی به تعادل برسانیم و با 
خدمت رسانی بیشتر از سوی ایرلاین ها 
عرضــه را افزایش دهیم. ســخنگوی 
سازمان هواپیمای کشوری در پاسخ به 
اینکــه مدت زمان تعلیق پروازها تا کی 

ادامه دارد، بیان کرد: لغو پروازها از امروز 
۲۱ خرداد اعمال می شود و باید ببینیم که 
نظر مسئولان امر در سازمان هواپیمایی 

کشوری و وزارتخانه و دستگاه  قضایی 
چیست و چه برنامه ای دارند؛ اما احتمالا 
با یک شــوک مواجه خواهیم شد که ما 

ســعی می کنیم کمترین آسیب به مردم 
بخورد و حداقل پول مردم ســوخت 

نشود و به آنها بازگردانده شود.

گروه اقتصادی - معاون سازمان 
توســعه تجــارت می گوید بــا توجه 
به تمرکز دولت ســیزدهم در توســعه 
تجارت با کشورهای همسایه می توان 
انتظار داشت که تجارت مشترک سالانه 

ایران و ترکیه به ۱۵ میلیارد دلار برسد.
فرزاد پیلتن در همایش اقتصادی 
ایران و ترکیــه در اتاق بازرگانی اظهار 
کرد: یکی از اصلی ترین سیاســت های 
اقتصادی دولت سیزدهم، توسعه روابط 
تجاری با کشورهای منطقه و همسایه 
است و در این میان ترکیه نقش و سهمی 

بسزا در برنامه های ایران دارد. همانطور 
که آمارها نشــان می دهد ترکیه یکی از 
شرکای اصلی تجاری ایران به حساب 
می آید و می توان این نقش را از گذشته 
پررنگ تر کرد.وی با اشــاره به نزدیکی 
سیاســی، فرهنگی و اقتصادی ایران و 
ترکیه بیان کرد: آمارها نشــان می دهد 
که اقتصاد ترکیه در ســال های گذشته 
رشد قابل توجهی داشته و چه در حوزه 
صــادرات و چه واردات این کشــور 
از اقتصادهای بزرگ منطقه به شــمار 
می رود.معاون سازمان توسعه تجارت 

با اشاره به پیشرفت های اخیر ثبت شده 
در اقتصــاد ترکیه تصریح کرد: ما نیز در 
اقتصاد ایران سبد صادراتی متنوعی داریم 
که بخش قابــل توجهی از آن می تواند 
برای حضور در بازار ترکیه شانس قابل 
قبولی داشته باشد. ما در سال های گذشته 
چه در حــوزه مواد اولیــه و کالاهای 
اساسی و چه در زمینه  تجهیزات با ترکیه 
مراودات قابل توجهی داشــتیم و این 
روند می تواند با توجه به سیاست های 
دو کشور توسعه پیدا کند.به گفته پیلتن 
یکی از بخش هایی که تاکنون ظرفیت 

آن مغفول باقــی مانده، خدمات فنی و 
مهندســی ایران است که قطعا در بازار 
ترکیه طرفداران زیادی خواهد داشت.
وی خاطر نشان کرد: با توجه به توافقات 
دولتی میان دو کشــور، امکان آن وجود 
دارد که تجارت ســالانه مشترک به ۱۵ 
میلیارد دلار برسد که در این حوزه بخش 
خصوصی باید نقش آفرین اصلی باشد و 
دولت در این حوزه به بخش خصوصی 
کمک خواهد کرد.در ادامه این نشست 
مهرداد سعادت - رئیس اتاق بازرگانی 
ایــران و ترکیه به حجــم بالای اقتصاد 

ترکیه در سال های گذشته اشاره کرد و 
گفت: براساس آخرین گزارش ها ترکیه 
در یک ســال حدود ۵۳۵ میلیارد دلار 
تجارت داشته که از این رقم ۳۰۰ میلیارد 
دلار بــه واردات و ۲۳۵ میلیارد دلار به 
صادرات اختصاص دارد.وی با اشــاره 
به همکاری های گسترده اقتصادی ایران 
و ترکیه در ســال های گذشته تصریح 
کرد: با وجود توسعه روابط هنوز سهم 
ما از این بازار بزرگ محدود اســت اما 
ظرفیت آن وجود دارد که در کوتاه مدت 
تجارت مشترک دو کشور به ۱۵ میلیارد 

دلار برسد. 
یکی از اصلی ترین مسائلی که ما 
بایــد در ایران آن را پیگیری کنیم بحث 
لزوم توسعه سهم بخش خصوصی در 
اقتصاد است در حال حاضر حدود ۸۵ 
درصد از اقتصاد ترکیه در اختیار بخش 
خصوصی این کشــور اســت اما ما در 
ایران سهم اندکی به این بخش داده ایم. 
از این رو با تغییر در رویکردهای کلان 
می توان انتظار داشــت که چه در سطح 
اقتصاد داخلی و چه در تجارت مشترک 

با ترکیه تغییرات مهمی به وجود بیاید.

گروه اقتصادی-نامه سید ابراهیم 
رییســی به محمدباقر قالیباف رییس 
مجلس شواری اسلامی درباره معرفی 
وزیــر پیشــنهادی صنعــت، معدن و 
تجارت اخیرا در جلسه مجلس شورای 

اسلامی، اعلام وصول شد.
در این نامه آمده اســت: بر اساس 
اصــل ۱۳۳ قانون اساســی جمهوری 
اســلامی ایران، عباس علــی آبادی به 
عنوان وزیر پیشــنهادی صنعت، معدن 
و تجارت به همراه برنامه ها، ســوابق و 
رئوس برنامه هــای وی برای اخذ رای 
اعتماد به مجلس شــورای اســلامی 

معرفی می شود.
وزیــر پیشــنهادی صمت 

کیست و چه سوابقی دارد؟
عباس علی آبــادی، )زاده ۱۳۴۰، 
اراک( اســتاد دانشــگاه و مدیر ارشد 

اجرایی ایرانی اســت و همه او را با مپنا 
می شناسند.

وی فارغ التحصیل کارشناســی 
مکانیک دانشــگاه صنعتی شــریف و 
کارشناسی ارشد مکانیک دانشگاه تهران 
بوده و دکترای خود را از دانشگاه خواجه 
نصیرالدین طوسی با رشته کنترل گرفته 

است.
علی آبادی، استادیار دانشگاه امام 
حسین بوده و مدتی نیز ریاست دانشگاه 
صنعتی مالک اشتر را عهده دار بود، البته 
وی بیشتر ترجیح داده است در صنعت 

و بخش اجرایی فعالیت کند.
و  اجرایــی  فعالیت هــای  وی 
مدیریتــی خود را از جهاد ســازندگی 
شروع و سپس به وزارت نیرو رفت و در 
بخش پروژه های برق آبی وزارت نیرو 
ادامــه فعالیت داد و در بخش مدیریتی 

پروژه های سد و نیروگاه کرخه و کارون 
۳ حضور داشت.

علی آبادی، سوابق اجرایی بسیاری 
در هــر دو بخــش دولتی و خصوصی 
دارد کــه از آن جمله می توان به فعالیت 
به عنوان معاون بــرق و انرژی وزارت 
نیرو، مدیرعامل شــرکت توسعه منابع 
آب و نیــروی ایران، مجری بســیاری 
از طرح هــای صنعتــی بــرای صنایع 
مختلف اعم از نیــرو، معادن، فلزات، 
نفت، گاز و پتروشــیمی، ریلی، هوایی 
و غیره و همچنین رئیس هیات مدیره و 
مدیرعامل گروه بزرگ صنعتی مپنا برای 
مدت بیش از ۱۵ ســال - که این سال ها 
مقارن با رشد فزاینده این گروه صنعتی 

بوده است- اشاره کرد.
وی در دی  ۱۳۸۸ از وزارت نیرو به 
گروه مپنا رفت و در ۱۵ سال گذشته نیز 

در همین شرکت به فعالیت و مدیریت 
مشغول بوده است؛ شرکت مپنا در زمان 
مدیریت علی آبــادی روند صعودی و 
روبه رشــد را طی کرده است به طوری 
که امروز یکی از شرکت های حائز رتبه 

در صنایع پیشرفته جهانی است.

وزیر پیشــنهادی صمــت تاکید 
داشت که مپنا باید به فناوری های جدید 
ورود و نیروگاه های بادی و خورشیدی 
احداث کند و مپنا را به عنوان ســازنده 
توربین مطرح کرد و ایران در این زمینه 

به حد خودکفایی رسیده است.

علی آبادی تلاش کــرد مپنا را از 
فعالیت صرفــاً در حوزه نیروگاهی، به 
حوزه هــای دیگر نیز ســوق دهد و به 

موفقیت هایی نیز دست یافت.
علی آبادی بــا تاکید بر تحقیقات 
و راه انــدازی آزمایشــگاه ها و مراکز 

پژوهشــی، قراردادهــای خوبــی با 
دانشــگاه ها منعقد کرد و در زمان وی 
قراردادهای خوبی در زمینه نفت و گاز 
و صنایع ریلی کشور بسته شد و ورود 
به ساخت دســتگاه های پزشکی برای 
حوزه ســلامت، خودروهای برقی و 

غیره در دستور کار قرار گرفت.
وی همیشــه تاکید داشت که باید 
بــه حوزه های نوین و جدید تولید برق 
ورود داشته باشیم و افرادی که با او کار 
کرده اند وی را مدیر جسوری می دانند.

علی آبادی برنــده جایزه اختراع 
خوارزمــی و همچنین یکی از اعضای 
شــورای عالی اســتاندارد کشــور و 
شورای عالی علوم و تحقیقات و فناوری، 
صاحب ایده و مدیر توسعه بسیاری از 
فناوری های راهبردی مانند توربین های 
هوایی، موتورهای رفت و برگشــتی 
)خودروی های  برقی ســازی  بزرگ، 
برقی و هوشــمند و تولید باتری های 
پیشــرفته لیتیومی و ذخیره ســازهای 
انرژی(، توربین گازی کلاس F ملی و 
بســیاری دیگر از طرح های پیشران در 

کشور بوده است.
وی همچنین اســتاد دانشــگاه و 
دارای مقاله هــای متعدد در مجلات و 
کنفرانس های معتبــر علمی داخلی و 
خارجی است و اقدام به تالیف و ترجمه 

کتاب هــای فنی و تخصصــی کرده و 
مســوولیت های اجرایی بسیاری را نیز 

در کارنامه خود دارد.
یک عضو هیات رئیســه مجلس 
شورای اسلامی گفت که جلسه بررسی 
صلاحیت وزیر پیشــنهادی صنعت، 
معدن و تجارت یکشنبه هفته آینده )۲۸ 

خردادماه( برگزار می شود.
اعلام زمان جلسه رای اعتماد 

وزیر پیشنهادی صمت
احمد نادری هیات رئیسه مجلس 
اظهار کرد: با توجه به این که در جلســه 
علنــی مجلــس نامه معرفــی عباس 
علی آبادی وزیر پیشــنهادی صنعت، 
معــدن و تجارت اعلام وصول شــد، 
جلسه  بررســی صلاحیت این گزینه 
پیشــنهادی هفته آینده برگزار خواهد 
شــد.وی ادامه داد: این احتمال وجود 
دارد کــه در جلســه رای اعتماد وزیر 
پیشــنهادی صمت رئیس جمهور هم 
حضور پیدا کرده تا ضمن دفاع از آقای 
علی آبــادی لایحه برنامــه هفتم را هم 

تقدیم مجلس شورای اسلامی کند.  
این عضو هیات رئیســه مجلس 
شــورای اسلامی در پایان گفت که این 
روزها کمیسیون های تخصصی مجلس 
موضوع بررسی صلاحیت و برنامه های 
آقای علی آبادی را در دستور کار دارند.

وزیر پیشنهادی صنعت، 
معدن و تجارت کیست؟

رییس جمهور، »عباس علی آبادی« را به عنوان وزیر پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت به مجلس شورای اسلامی معرفی کرد؛
 فردی که یک مدیر ارشد اجرایی است و همه او را با مپنا می شناسند.

گــروه اقتصــادی - از زمان 
ورود نخســتین تلفن همراه به ایران 
تاکنون تولید گوشــی داخلی، یکی 
از دغدغه هــای مســئولان در ایــن 
حوزه بوده است؛ در این راستا، وزیر 
ارتباطات به تازگی اعلام کرده است 
امسال و بر اساس برنامه یک میلیون 
گوشی اقتصادی زیر ۱۰۰ دلار تولید 
می شــود و در این زمینــه با وزارت 

صمت درحال همکاری هستیم.
طی ســال های گذشته، بحث 
تولید گوشــی  داخلی به شکل های 
مختلف مطرح بــود و هرچند وقت 

یکبار دوباره مطرح شده و مورد توجه 
قرار می گیرد؛ از جمله اینکه نیمه  دوم 
سال ۱۳۹۸ موضوع تولید گوشی های 
جدیــد ایرانی، به یکــی از مباحث 
حوزه فناوری اطلاعات تبدیل شــد، 
آن هم تولید یک گوشی که ایرادهای 
مدل های قبلی را برطرف کرده باشد 
و بتواند با نسخه های خارجی رقابت 
کند؛ به همین دلیل، طرح حمایت از 
تولید و توسعه زیســت بوم موبایل 

تولید داخل کلید خورد.
البته برخــی معتقدنــد تولید 
گوشــی همراه در شــرایط فعلی در 

توان تولیدکنندگان داخلی نیســت و 
فعلا توانایی و دانش فنی برای فروش 
گوشی وجود ندارد و بهتر است ابتدا 
لوازم جانبی تلفن همراه را تولید  کرده 
و در مراحل بعدی به تولید گوشــی 

برسد.
اما تولید ۴۰۰ هزار گوشــی از 
جمله اقداماتی بود که طی سال های 
گذشته درباره آن اخباری اعلام شده 
بــود، به گونه ای کــه آذری جهرمی 

- وزیر ســابق ارتباطــات و فناوری 
اطلاعــات از آن بــه عنــوان هدف 
گــذاری برای ســال ۱۳۹۹ نام برده 
اســت. طبق گفته وی، شرکتی با نام 
GLX پیــش از این هــم در زمینه 
گوشی فعال بود؛ شرکت مادیران هم 
برای ایجاد خــط تولید و نمونه های 
اولیه گزارش داده اســت و گروهی 
هم در مجموعه صاایران شــروع به 
تولید گوشی کردند، بنابراین اینها سه 

مجموعه ای هستند که فعالانه در این 
زمینه کار می کنند.

در همین رابطه به تازگی عیسی 
زارع پور-وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات- اخیرا با اشاره به همکاری 
این وزارتخانه و وزارت صمت برای 
تولید گوشــی های داخلی تصریح 
کرده اســت: در این زمینه برنامه ای 
تدوین شــده و امســال چند بازیگر 
جدیــد به حوزه تولید گوشــی های 

همراه داخل وارد می شــوند و تولید 
گوشــی همراه داخلی امسال جلوه 

دیگری پیدا خواهند کرد.
وی افزود: امســال بر اســاس 
برنامه یک میلیون گوشــی اقتصادی 
زیــر ۱۰۰ دلار تولید می شــود و در 
این زمینه بــا وزارت صمت در حال 

همکاری هستیم.
وزیر ارتباطات همچنین گفت 
که بر اســاس مصوبه دولت، وزارت 

صمت مکلف شــده روی تجهیزاتی 
که غیر از گوشی همراه، سیستم عامل 
دارند از سیســتم عامــل مورد تایید 

وزارت ارتباطات استفاده شود.
براســاس گفته هــای برخــی 
کارشناسان، توانایی فنی تولید گوشی 
در کشــور وجود دارد اما رسیدن به 
هدف تولید گوشــی، برمی گردد به 
قوانینی که گذاشــته می شــود؛ باید 
تمهیداتــی مانند معافیــت مالیاتی، 
بیمه ای و حقوق و عوارض گمرکی 
و تامین ارز نیما برای تولیدکننده هم 
در نظر گرفته  شــود و با حمایت های 

این چنینی، تولید داخلی محقق شود. 
یا تنها باید در بخش تحقیق و گسترش 
نسبت به کاربردی تر کردن نرم افزارها 
و اپلیکیشــن ها اقدام کرد، برای مثال 
سه کشــور هند، ویتنام و اندونزی و 
چندین کشور آمریکای جنوبی مثل 
برزیل با ایجــاد خطوط مونتاژ تلفن 
همراه، اشــتغال زایی فراوانی ایجاد 
کرده اند و در کنار تجربه این سال ها و 
با توجه به هزینه پایین نیروی انسانی، 
اکنون به یکی از بزرگترین قطب های 
تولیــد تلفن همــراه بــا برندهای 

پرمصرف بدل شده اند.

گروه اقتصادی - برخی کاربران 
در پی آغاز مرحله جدید اجرای طرح 
کالابرگ الکترونیکــی و افزایش ۸۰ 
هزار تومانی مبلغ یارانه پرسش هایی 
را در خصوص نحوه اســتفاده از این 
اعتبار، اسامی فروشگاه های زنجیره ای، 
چگونگی خرید با کارت های بانکی و 
امکان برداشــت نقدی شارژ ۸۰ هزار 
تومانی مطــرح کرده اند کــه در این 

گزارش به آنها پاسخ داده می شود.
بر اســاس مرحلــه جدید طرح 
کالابــرگ الکترونیکــی کــه از روز 
شــنبه ۱۳ خرداد ماه آغاز شده است، 
خانوارهای مشمول دهک اول تا سوم 
و در گام نخســت خانوارهای تحت 
پوشش بهزیســتی و کمیته امداد امام 
خمینی ) ره( که یارانه ۴۰۰ هزار تومانی 
دریافت می کننــد، در صورتی که ۷۰ 
درصد مبلغ یارانه خود را به خرید ۱۱ 
قلم کالای اساســی پیش بینی شده در 
این طــرح اختصاص دهند می توانند 
از افزایــش ۲۰ درصدی مبلغ یارانه و 

شارژ ۸۰ هزار تومانی بهره مند شوند.
در واقع اگــر هر یک از اعضای 
خانوارهای دهک اول تا ســوم مبلغ 
۳۲۰ هــزار تومان از اعتبار یارانه ۴۰۰ 
هــزار تومانی خــود را صرف خرید 
کالابرگ کنند، مبلــغ ۸۰ هزار تومان 
دیگر در اعتبار یارانه آنها شارژ می شود 
که با اســتفاده از این اعتبار می توانند 
۱۱ قلم کالای اساســی شــامل برنج 
ایرانی، گوشت منجمد گوساله، مرغ، 
تخم مرغ، پنیر ســفید، شیر کم چرب 
پگاه، ماســت کم چرب، روغن مایع، 
ماکارونی، قند و شــکر و حبوبات را 
از هــر نام و نشــان تجاری انتخاب و 

خریداری کنند.
از کدام فروشگاه ها می توان 

کالابرگ خرید؟
در حال حاضر شــش فروشگاه 
زنجیره ای افق کــوروش، رفاه، دیلی 
مارکــت، جانبــو، گنــدم و هفت به 
ایــن طرح ملی پیوســته  و به وزارت 
کار متصل شــده اند و طبق اظهارات 

معــاون رفاه وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی تعداد این فروشــگاه ها به ۸ 
فروشگاه افزایش یافته و امکان خرید 
از تمام شــعب این فروشگاه ها برای 

مردم فراهم شده است.
خانوارهــا و متقاضیــان خرید 
کالابــرگ الکترونیکی برای اطلاع از 
اسامی فروشگاه های زنجیره ای و نشانی 
 آنها می توانند به سایت )شما( به نشانی
 https://shoma.sfara.ir  
مراجعــه و یا از طریــق نرم افزارهای 
مایکت، ســیب و کافه بــازار برنامه 
شــما را دانلود و لیست فروشگاه ها را 

مشاهده کنند.
آیا امکان خریــد اینترنتی 

وجود دارد؟
در حــال حاضر امــکان خرید 
اینترنتی از فروشــگاه مجازی فراهم 
نیســت اما به زودی امــکان خرید از 
فروشــگاه مجازی متصل به ســامانه 

شما فراهم خواهد شد.
با کدام یک از کارتهای بانکی 

می توان کالابرگ خرید؟
خانوارهــا بــرای خریــد کالا 
هیچ محدودیتــی ندارند ولی از همه 
کارت های بانکی اعضــای خانواده 
نمــی توان برای این منظور اســتفاده 
کرد بلکه امکان خرید کالابرگ تنها از 
کارت های بانکی که به اسم سرپرست 
خانــوار اســت وجــود دارد چون 
اعتبار یارانه کالابرگ به  سرپرســت 
خانــوار اختصــاص یافتــه اســت 
بنابرایــن فرقی نمی کنــد که از کدام 
یک از کارت های بانکی سرپرســت 
 خانوار برای خرید کالابرگ اســتفاده 

شود.
نکته قابل توجه اینکه اعتبار یارانه 
کالابرگ به حساب سرپرست خانوار 
واریز نمی شــود بلکه روی کد ملی او 
شارژ شــده است به همین دلیل با هر 
کارت بانکی که متعلق به سرپرســت 

باشد می توان خرید را انجام داد.
آیا می توان شارژ ۸۰ هزار 

تومانی را برداشت کرد؟

در این مرحله امکان برداشــت 
نقدی شــارژ ۸۰ هزار تومانی وجود 
نــدارد و ایــن اعتبار بــا این هدف 
به یارانــه خانوارها اضافه شــده که 
 صــرف خریــد کالاهای اساســی 

شود.
به گفته معاون رفاه وزیر تعاون، 
کار و رفاه اجتماعی شــروطی برای 
اســتفاده از این اعتبار گذاشته شده تا 
جای ممکن هزینه ها به سمت خرید 
ســبد برود و مردم به ویژه دهک های 
پایین از این ســبد استفاده کنند. بنابر 
این امکان برداشــت نقدی شارژ ۸۰ 
هزار تومانــی وجود ندارد و صرفا به 
شرط خرید ۷۰ درصد یارانه ۴۰۰ هزار 
تومانــی این مبلــغ را می توان جهت 

خرید کالابرگ اختصاص داد.
در صورت عدم خرید کالابرگ 
و مواد غذایی  اعتبار شــارژ ۸۰ هزار 
تومانی همان مــاه از بین می رود ولی 
ماه بعد مجددا به حســاب سرپرست 
خانوار واریز می شود. یارانه ۴۰۰ هزار 

تومانی به قوت خود باقی است و فرد 
هــر زمان که بخواهــد می تواند آن را 
نقدی برداشت یا کالابرگ خریداری 

کند.
خریــد در طــرح کالابــرگ 
الکترونیکی کاملا اختیاری اســت و 
خانوارها می توانند به جای برداشــت 
نقدی یا خریــد کالابرگ، مبلغ یارانه 

خود را به شکل پس انداز در حساب 
نگه دارند تا با آن اقلام ضروری و مورد 
نیاز خانوار را تهیه کنند اما اســتفاده از 
اعتبار ۸۰ هزار تومانی مشروط به این 
است که ۳۲۰ هزار تومان از مبلغ ۴۸۰ 
هزار تومان صرف خرید کالای اساسی 

پیش بینی شده در این طرح شود.
در حال حاضــر دولت درصدد 

اســت که دهک های اول تا ســوم را 
مشــمول افزایش ۲۰ درصدی یارانه 
)۸۰ هزار تومان( کند که در فاز نخست، 
این طرح شامل اعضای تحت پوشش 
کمیتــه امام خمینی )ره( و ســازمان 
بهزستی شده و سایر دهک های اول تا 
سوم به تدریج اطلاع رسانی می شوند 

و به این طرح می پیوندند.

تولید گوشی ایرانی در راه است؟

آیا امکان برداشت نقدی شارژ ۸۰ هزار تومانی هست؟

این احتمال وجود دارد که در جلسه رای اعتماد وزیر پیشنهادی صمت رئیس جمهور هم حضور پیدا 
کرده تا ضمن دفاع از آقای علی آبادی لایحه برنامه هفتم را هم تقدیم مجلس شــورای اسلامی کند.  

بلیت های فروخته شده پس از لغو مجوز شرکت های هواپیمایی چه می شود؟

ظرفیت ۱۵ میلیارد دلاری تجارت میان ایران و ترکیه
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